

Docteur en sciences (Université de Harvard) et Habilitée à Diriger des Recherches (UVSQ), Maria Melchior est Directeur de recherche à l'Inserm. Ses travaux portent sur les inégalités sociales dans le domaine de la santé mentale et des conduites addictives, avec un intérêt particulier pour les trajectoires développementales depuis l'enfance jusqu'à l'âge adulte et la transmission intergénérationnelle. Ces recherches reposent principalement sur des données de cohortes longitudinales menées en France (EDEN, ELFE, TEMPO) ou dans d'autres pays (ELDEQ au Canada, DNBC au Danemark). Elle a reçu le Research Prize de la European Psychiatric Association (2012), le Early Career Award de l'International Society of Behavioral Medicine (2004) et le prix Recherche Addictions de la MILDECA (2018). Elle est l'auteure ou la co-auteure de plus de 180 articles originaux publiés dans des revues scientifiques à comité de lecture. Ses projets sont financés par l'ANR, le Fond Addiction, l'UE (H2020) et l'ERC (Consolidator 2021-2025).

*Maria Melchior is Research Director at the French National Institute of Health and Medical Research (INSERM) (ScD in Social Epidemiology at Harvard University). Her research focuses on social inequalities in mental health, with a particular emphasis on developmental trajectories from childhood to adulthood and intergenerational transmission. Most projects have relied on data collected in longitudinal cohort studies of children set up in France (EDEN, ELFE, TEMPO) or other countries (ELDEQ in Canada, DNBC in Denmark). Maria Melchior received the Research Prize of the European Psychiatric Association (2012) and the Early Career Award of the International Society of Behavioral Medicine (2004) and France's Addiction Research (2018). She is the author or co-author of over 180 publications in international peer-reviewed journals. Her research is funded by France's national research agency (ANR), France's Addiction Fund, and the European Union (H2020, ERC Consolidator 2021-2025).*